

GROUPE DU PORTE-PAROLE
SPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Brussels may 1970

COMMON COMMERCIAL POLICY

Common system for imports from non-member countries and
common procedure for the administration of quantitative quotas

The Council has approved two important regulations on commercial policy. One of them establishes a common system for imports from non-member countries and the other sets up a common procedure for administering quantitative quotas. These texts supersede the three interim regulations of 10 December 1968,¹ the adoption of which was a first step towards a uniform commercial policy. The new arrangements do not make any basic change in the common commercial policy, which remains liberal in its orientation, but streamline old machinery which was rather cumbersome and replace it by a more flexible and, particularly, a more "Community" procedure, based on close co-operation between the Commission and the national authorities.

The first regulation, the one concerning the import system, covers trade with all GATT member and assimilated countries, which account for more than 90% of the EEC's external trade. It establishes freedom of import - bound at Community level - for a very wide range of products, listed in the annex to the regulation. This liberalization list, which now includes 898 full headings of the 1 097 in the Common Customs Tariff, is appreciably larger than the 1968 list, which included only 824 headings, and the regulation expressly provides for further extension.

However, any liberal system runs the risk of being unrealistic if it does not allow for the introduction of safeguard measures in the event of serious danger, and so the regulation offers the possibility of a

.../...

¹ Council Regulation (EEC) No. 2041/68 of 10 December 1968 establishing a joint liberalization list vis-à-vis non-member countries in respect of imports into the EEC.

Council Regulation (EEC) No. 2043/68 of 10 December 1968 concerning the progressive establishment of a common procedure for administering quantitative quotas for imports into the Community.

Council Regulation (EEC) No. 2045/68 of 10 December 1968 introducing a special procedure for the importation of certain products from some non-member countries.

Official gazette No. L 303, 18 December 1968.

certain supervision of imports. Recourse to this is, however, restricted to quite exceptional cases where the Commission has noted that the trend of a given product is threatening to prejudice the interests of Community producers.

The safeguard measures are allowed only in order to cope with well-defined crisis situations, such as disorganization of markets causing grave prejudice to Community producers, and must take into account goods en route to the Community and those for which contracts have been concluded. Introduction of these measures is in principle reserved for the Council. However, the Commission is empowered to act in an emergency, and so are the Member States, though their action is limited in time.

The second regulation defines the procedure for administration of the quantitative import and export quotas, which are fixed autonomously by the Community or established by formal agreement with a non-member country. The regulation starts from the principle that the fixing of these quotas, that is to say determination of the amount, is a matter for the Council. But their administration is now a matter for the Commission, in liaison with a Community committee. In future this administration will include not only the allocation of shares between Member States but increase of the overall quota when import possibilities in the Community are insufficient. Administration of the Community quotas will thus become very flexible. The issue of licences and the accomplishment of other import and export formalities continue to be the business of the Member States, but will be standardized by means of a number of outline provisions.

These regulations follow on the anti-dumping regulation of 5 April 1968,¹ the common arrangements for exports² and imports from State-trading countries,³ and the decision of 16 December 1969 on the progressive standardization of trade agreements of Member States and the negotiation of Community agreements with non-member countries.⁴ With the two new regulations, the Community now has the basic instruments enabling its commercial policy to enter the definitive phase.

¹ Council Regulation (EEC) No. 459/68 of 5 April 1968 on defence against dumping practices, bounties or subsidies on the part of countries which are not members of the EEC. Official gazette No. L 93, 17 April 1968.

² Council Regulation (EEC) No. 2603/69 of 20 December 1969 laying down common arrangements applicable to exports. Official gazette No. L 324, 27 December 1969.

³ Council Regulation (EEC) No. 109/70 of 19 December 1969 establishing common arrangements applicable to imports from State-trading countries. Official gazette No. L 19, 26 January 1970.

⁴ Council Decision of 16 December 1969 on the progressive standardization of trade agreements between Member States and non-member countries and the negotiation of Community agreements. Official gazette No. L 326, 29 December 1969.

GRUPE DU PORTE-PAROLE
SPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, Mai 1970

POLITIQUE COMMERCIALE COMMUNE:

Régime commun applicable aux importations de pays tiers et
procédure commune de gestion de contingents quantitatifs

Le Conseil vient d'approuver deux règlements importants en matière de politique commerciale. L'un établit un régime commun applicable aux importations des pays tiers et l'autre institue une procédure commune de gestion des contingents quantitatifs. Ces textes remplacent les trois règlements transitoires du 10.12.1968 (1) dont l'adoption avait marqué une première étape dans l'uniformisation de la politique commerciale. Les nouvelles dispositions n'apportent pas de changement fondamental dans l'orientation toujours libérale de la politique commerciale commune, mais constituent une rationalisation des anciens mécanismes assez lourds, en les remplaçant par une procédure plus souple et surtout plus communautaire, fondée sur une étroite collaboration entre la Commission et les autorités nationales.

Le premier de ces règlements, à savoir le régime d'importation, vise les échanges avec tous les pays membres du GATT et assimilés, qui interviennent pour plus de 90 % dans le commerce extérieur de la C.E.E. Il établit la liberté d'importation - consolidée au niveau communautaire - pour une très vaste gamme de produits dont on trouve la liste en annexe au règlement. Cette liste de libération, qui comprend maintenant 898 positions entières sur les 1097 du Tarif douanier commun, représente un élargissement sensible par rapport à celle de 1968 qui ne reprenait que 824 positions et le règlement en prévoit expressément l'extension.

Tout régime libéral risquant cependant d'être irréaliste s'il ne permet pas l'instauration de mesures de sauvegarde en cas de danger

./...

-
- (1) - Règlement (CEE) n° 2041/68 du Conseil portant établissement d'une liste commune de libération des importations dans la Communauté à l'égard des pays tiers
- Règlement (CEE) n° 2043/68 du Conseil portant établissement graduel d'une procédure commune de gestion des contingents quantitatifs à l'importation dans la Communauté
 - Règlement (CEE) n° 2045/68 du Conseil instaurant une procédure spéciale pour l'importation de certains produits de certains pays tiers.

sérieux, le règlement donne la possibilité d'une certaine surveillance des importations. Son application est cependant limitée à des cas tout à fait exceptionnels où la Commission a constaté que l'évolution d'un produit déterminé menace de porter préjudice aux producteurs communautaires.

Les mesures de sauvegarde ne sont admises que pour parer à des situations de crise bien définies, telles que des désorganisations de marché gravement préjudiciables aux producteurs communautaires, et doivent tenir compte des produits en cours d'acheminement vers la Communauté ainsi que ceux faisant l'objet de contrats conclus. L'instauration des mesures est en principe réservée au Conseil, la Commission étant toutefois habilitée à prendre des initiatives en cas d'urgence, tout comme les Etats membres dont l'action se trouve toutefois limitée dans le temps.

Quant au deuxième règlement, il définit la procédure pour la gestion des contingents quantitatifs, tant à l'importation qu'à l'exportation, que la Communauté a fixés de façon autonome ou dont l'établissement résulte d'un arrangement conventionnel avec un pays tiers. Il part du principe que la fixation de ces contingents, c'est-à-dire la détermination de leur montant, incombe au Conseil. En revanche, la Commission se voit maintenant chargée de leur gestion en liaison avec un Comité communautaire. Dorénavant, celle-ci vise non seulement la répartition de quotes-parts entre les Etats membres, mais l'augmentation du contingent même au cas où les possibilités d'importation ne sont pas suffisantes dans la Communauté. On doit souligner la souplesse considérable que ceci confère désormais à la gestion des contingents communautaires. La délivrance des licences ainsi que l'accomplissement des autres formalités d'importation ou d'exportation restent l'apanage des Etats membres, mais ^{se} voient uniformisés par le biais d'un certain nombre de dispositions-cadre.

Avec l'adoption de ces deux règlements, qui viennent s'ajouter au règlement anti-dumping du 5 avril 1968 (1), aux régimes communs applicables aux exportations (2) et aux importations des pays à commerce d'état (3) ainsi qu'à la décision du 16.12.1969 concernant l'uniformisation progressive des accords commerciaux des Etats membres et la négociation des accords communautaires avec les pays tiers (4), la Communauté dispose maintenant des instruments fondamentaux qui engagent formellement sa politique commerciale dans sa phase définitive.

-
- (1) Règlement (CEE) n° 459/68 du Conseil, du 5.4.1968, relatif à la défense contre des pratiques de dumping, primes ou subventions de la part de pays non membres de la C.E.E.
- J.O. n° L 93 du 17.4.1968
 - (2) Règlement (CEE) n° 2603/69 du Conseil, du 20.12.1969, portant établissement d'un régime commun applicable aux exportations
- J.O. n° L 324 du 27.12.1969
 - (3) Règlement (CEE) n° 109/70 du Conseil, du 19.12.1969, portant établissement d'un régime commun applicable aux importations de pays à commerce d'état
- J.O. n° L 19 du 26.1.1970
 - (4) Décision du Conseil du 16.12.1969 concernant l'uniformisation progressive des accords relatifs aux relations commerciales des Etats membres avec les pays tiers et la négociation des accords communautaires
- J.O. n° L 326 du 29.12.1969